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Posiedzenie 
Komisji Środowiska (6.) 

w dniu 28 stycznia 2016 r.



Zapis stenograficzny jest tekstem nieautoryzowanym.

Porządek obrad: 

1. Przyjęcie planu pracy komisji.
2. Ustalenie harmonogramu pracy komisji nad ustawą budżetową na rok 2016 (dru-

ki sejmowe nr 146 i 194).



(Posiedzeniu przewodniczy przewodniczący Zdzisław 
Pupa)

(Brak nagrania)

Przewodniczący Zdzisław Pupa:

…można powiedzieć, prośby, żeby w miarę sprawnie 
poprowadzić posiedzenie komisji. Dzisiaj nie ma w porząd-
ku obrad jakichś nadzwyczajnych tematów i problematyki, 
które należałoby omówić.

Jedną z ważniejszych spraw naszego dzisiejszego spo-
tkania jest przyjęcie planu pracy komisji. Ten plan pracy, 
Szanowni Państwo, otrzymaliście. Wynika on z zapropo-
nowanych tematów, które zostały zgłoszone do sekretariatu 
komisji; pani Elżbieta je przyjęła, opracowała te tematy. 
Ten plan pracy praktycznie nie jest zamknięty, jest otwarty, 
można nad nim popracować, można zgłosić również swoje 
uwagi, propozycje dodatkowe do tego planu, tak że może 
zostać rozszerzony i ubogacony, można powiedzieć, propo-
zycjami szanownych państwa. Myślę więc, że należy z nim 
się zapoznać i swoje ewentualne uwagi zgłosić do sekreta-
riatu, a zawsze zapraszam do sekretariatu, sekretariat jest 
otwarty i służy szanownym państwu, wszystkim członkom 
komisji, jest w jakiś sposób do państwa dyspozycji.

Ja bym miał tyle do powiedzenia na temat planu pracy 
komisji. Nie wiem, czy będziemy go szczegółowo oma-
wiać, ale myślę, że nie ma potrzeby. Gdyby ktoś miał jakieś 
uwagi do tego planu pracy, to może zgłosić je czy teraz, 
czy do pani sekretarz.

Proszę bardzo, Pani Przewodnicząca.

Senator Jadwiga Rotnicka:

Mam tylko pewną propozycję. Przemyślimy sobie ten 
plan pracy, jeszcze może go omówimy. Zawsze go można 
uzupełnić. Więc na razie może przyjmujemy to, co jest, 
a w trakcie…

Przewodniczący Zdzisław Pupa:

Przyjmujemy, tak.
Proszę bardzo.
(Wypowiedź poza mikrofonem)
Proszę włączyć mikrofon, bo to jest nagrywane i później 

jest robiony stenogram.

Senator Jerzy Wcisła:
Kilku senatorów zgłaszało czy popierało taką propozy-

cję, by zrobić spotkanie, być może wyjazdowe, poświęcone 
stanowi środowiska na drogach wodnych, a widzę, że ona 
nie została tutaj ujęta.

(Wypowiedzi w tle nagrania)
(Głos z sali: Jest dużo na ten temat.)

Przewodniczący Zdzisław Pupa:
Zobaczymy, bo z doświadczenia wiemy – panie prze-

wodnicząca jedna i druga pewnie też to potwierdzą – że 
z planowanymi wyjazdami jest tak, że my je planujemy, bo 
może byśmy chcieli gdzieś pojechać, a później się okazuje, 
że albo nie ma środków, albo nie ma na to czasu. Z reguły 
nie ma czasu, bo w sumie nie wyjeżdżamy na wyjazdowe 
posiedzenia komisji, tylko to są takie, można powiedzieć, 
wyjazdy studyjne. Czyli…

(Wypowiedzi w tle nagrania)
Tak, wspólnie z Komisją Zdrowia…
(Głos z sali: Na przyszły rok.)
Albo w drugim półroczu może byśmy zrobili. Więc 

myślę, że…
(Wypowiedzi w tle nagrania)
Tu zostały uwzględnione tematy związane chyba ze 

sprawami wody i być może nawet konferencję czy posie-
dzenie seminaryjne poświęcone tym tematom byśmy zrobi-
li, bo to też są sprawy ważne i wiem, że i wielu senatorów, 
i środowiska one nurtują, gdyż to są sprawy nieuregulowa-
ne, więc należy… Może nie tyle nieuregulowane, ile to jest 
tak, że jak mówimy o wodzie, to jest to temat rzeka.

Proszę bardzo.

Senator Jadwiga Rotnicka:
Jeszcze jedno. Nie mam sprecyzowanego poglądu, ale 

w świetle tych dyrektyw, które teraz wchodzą…
(Głos z sali: O odpadach.)
Tak, o odpadach. Swego czasu w tamtej kadencji – 

może pamiętacie – mówiliśmy o tym, że warto by było 
opracować elektroniczny system monitorowania jak gdyby 
przemieszczania wszelkiego rodzaju odpadów. Czy pamię-
tacie może? Coś takiego było, w ogóle była duża dyskusja 
w związku z tymi odpadami. Może byśmy do tego tematu 
po przemyśleniu po jakimś czasie wrócili i gdzieś go za-
mieścili. Ale to…

(Początek posiedzenia o godzinie 8 minut 15)
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16 lutego tego roku. Minister pisze, że celem spotkania 
byłoby zapoznanie członków komisji z głównymi kierun-
kami działań ministerstwa w najbliższym czasie oraz prze-
widywanym zakresem prac legislacyjnych, a także przed-
stawienie nowych członków kierownictwa ministerstwa, 
sekretarzy, podsekretarzy stanu, poprzez zaprezentowanie 
zakresu ich kompetencji. Tak że myślę, że to byłoby takie 
spotkanie w miarę sympatyczne.

Szanowni Państwo, kolejnym punktem naszego dzisiej-
szego spotkania komisji jest ustalenie harmonogramu prac 
komisji nad ustawą budżetową na 2016 r.; druki sejmowe 
nr 146 i 194.

Praktycznie jest taka sytuacja, że osoby, które już były 
senatorami, wiedzą o tym, że są nam przydzielone części 
budżetowe i każda z osób referowała jakąś część budżetu. 
Tym razem też bym prosił, żebyśmy w jakiś sposób wy-
brali sobie tematy, z którymi chcielibyśmy się zapoznać 
i referować je na posiedzeniu komisji poświęconym budże-
towi państwa. Mamy takie 3 części: „Gospodarka wodna”, 
„Środowisko” i „Państwowa Agencja Atomistyki”.

Proszę bardzo.

Senator Alicja Zając:

Ja biorę tradycyjnie „Państwową Agencję Atomistyki”.

Przewodniczący Zdzisław Pupa:

Sprytnie, Ala.
Proszę bardzo, na „Środowisko” kto się decyduje?

Senator Jadwiga Rotnicka:

Ja wezmę „Gospodarkę wodną”, jak zawsze.

Przewodniczący Zdzisław Pupa:

A „Środowisko”? Pan profesor się zdecyduje, tak? 
Dobrze.

Są do tego jeszcze załączniki. Pani Elżbieto, co trzeba 
jeszcze zaproponować?

(Wypowiedź poza mikrofonem)

Starszy Sekretarz 
Komisji Środowiska 
Elżbieta Lenard:

Panie Senatorze, Panie Przewodniczący, ja chciałabym 
tylko powiedzieć, że państwo nie muszą referować, tylko 
po prostu przejrzeć troszeczkę dokładniej te materiały, które 
państwo wybierają, tak żeby ewentualnie zabrać głos. Na 
przykład jeżeli chodzi o plany finansowe parków, to może 
być 1 osoba, a pozostałe załączniki, które tu są, można 
podzielić na przykład na 2 czy 3 osoby, bo to są bardzo 
malutkie załączniki. Będą jeszcze przysłane materiały z re-
sortów, które państwu wyślę pocztą e-mailową, i one będą 
pomocne. Na trzeciego zamówiłam te materiały.

Senator Alicja Zając:
Tak, temat odpadów jest troszkę zaniedbany, a teraz 

po tym dopracowaniu… Ja popieram ten wniosek, żeby 
jednym z tematów była sprawa odpadów szeroko pojęta; 
ja to sygnalnie mówię.

A drugi temat, który chciałabym zgłosić, skoro jestem 
przy głosie, to rola lasów w pochłanianiu CO2. To dru-
gi temat do dołączenia do któregoś z tematów, które są 
w danych miesiącach. Ale zaraz się zastanowimy nad tymi 
odpadami.

Przewodniczący Zdzisław Pupa:
Myślę, że tu nie ma co się zastanawiać, tylko trzeba 

zgłosić ten temat. Skoro jest taki temat, to po prostu trzeba 
go zgłosić i my go przyjmiemy.

(Senator Alicja Zając: Rola lasów w pochłanianiu CO2 
– już daję…)

Czy są jeszcze inne uwagi do tego planu pracy komisji?
(Głos z sali: Nie.)
Nie ma. To uznajemy, że go przyjmujemy, z możliwością 

rozszerzenia go ewentualnie w terminach późniejszych.
Szanowni Państwo, pan minister środowiska – to jesz-

cze powiem w związku z tym planem pracy komisji – zapro-
sił nas na 16 lutego na godzinę 17.00 do Sali Kolumnowej 
w Ministerstwie Środowiska na drugim piętrze. Myślę, że…

(Głos z sali: Na dzisiaj?)
Na 16 lutego na godzinę 17.00.
Pewnie byłoby dobrze, żebyśmy odpowiedzieli wszyscy 

jako członkowie komisji, i tam byśmy też pewnie zrobili 
wyjazdowe posiedzenie komisji, bo to byłoby wyjazdo-
we… może nie wyjazdowe, ale posiedzenie komisji w mi-
nisterstwie…

(Starszy Sekretarz Komisji Środowiska Elżbieta Lenard: 
To nie będzie mogło być posiedzenie.)

Nie może być, tak?
(Starszy Sekretarz Komisji Środowiska Elżbieta Lenard: 

Ale będzie wizytacja i będzie można…)
Dobrze, w takim razie będzie wizytacja, będzie notat-

ka na stronie i będziemy mieć spotkanie u pana ministra 
środowiska…

(Wypowiedzi w tle nagrania)
(Starszy Sekretarz Komisji Środowiska Elżbieta Lenard: 

Proszę do mikrofonu.)
Proszę.

Senator Jadwiga Rotnicka:
Pani Elu, może moglibyśmy tutaj zacząć to jako posie-

dzenie komisji, a potem tam pojechać?
(Wypowiedź poza mikrofonem)
Nie możemy? A, musimy nagrywać.

Przewodniczący Zdzisław Pupa:
Dobrze, to w takim razie sytuacja jest jasna. Myślę, 

że należałoby zgłosić chętnych. Kto by chciał pojechać, 
to trzeba to zgłosić, bo wtedy zabezpieczony by został 
transport.

(Głos z sali: Którego?)
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(Starszy Sekretarz Komisji Środowiska Elżbieta Lenard: 
Posiedzenie budżetowe już jest w planie, jest dziewiątego 
i już nie można tego zmienić. Ono musi być ze względu 
na sale, każda komisja gdzieś…)

Być może senator Gawęda by wziął te wykazy progra-
mów, chociaż go nie ma z nami.

(Głos z sali: No to możemy mu przekazać.)
To przekażemy mu i praktycznie będzie chyba…
(Głos z sali: Równolegle jest drugie posiedzenie komisji 

i dlatego…)
Wiem, wiem, jestem świadomy tego, dlatego tutaj… 

Wiemy o tym. Myślę, że senator Gawęda by wziął resztę, 
i wszystko byłoby rozdysponowane.

Szanowni Państwo, jakie jeszcze byśmy mieli tema-
ty, które należałoby omówić? Jakie propozycje byście, 
Szanowni Państwo, mieli?

(Wypowiedzi w tle nagrania)
(Senator Alicja Zając: Posiedzenie Senatu jest któ-

rego?)
(Senator Jadwiga Rotnicka: 17, 18 lutego.)
(Starszy Sekretarz Komisji Środowiska Elżbieta Lenard: 

Ale posiedzenie komisji jest tydzień przed posiedzeniem 
Senatu, wszystkie komisje będą pracowały.)

(Senator Jadwiga Rotnicka: Tak, bo komisja finansów 
musi…)

(Starszy Sekretarz Komisji Środowiska Elżbieta Lenard: 
Ma posiedzenie dziesiątego rano.)

(Wypowiedź poza mikrofonem)
(Starszy Sekretarz Komisji Środowiska Elżbieta Lenard: 

Nie ma sal, Panie Senatorze, wszystkie komisje mają po-
siedzenia.)

Szanowni Państwo, żeby to uporządkować… Plan pracy 
mamy przyjęty, ale jest możliwość rozszerzania i jeszcze 
doprecyzowania pewnych punktów z panią sekretarz, gdy-
by senatorowie sobie tego życzyli. Harmonogram, można 
powiedzieć, prac… Nie harmonogram, ale propozycja po-
działu pracy nad budżetem, podziału części „Gospodarka 
wodna”, „Środowisko” i „Państwowa Agencja Atomistyki” 
oraz załączników została w jakiś sposób już przedstawiona 
na tym posiedzeniu komisji.

Jakie w sprawach różnych ewentualnie byśmy jeszcze 
mieli sprawy, które by należało w tym momencie omówić?

Skoro nie ma takich spraw, to zamykam posiedzenie 
senackiej Komisji Środowiska.

Dziękuję za tak poranne spotkanie dzisiaj. Mam na-
dzieję, że komisja się rozkręci, że niedługo przyjdą tematy 
już bardziej merytoryczne i będziemy mocno pracować 
w tym zakresie.

Przewodniczący Zdzisław Pupa:
Rzeczywiście można na przykład wyłączyć z tego 

parki, zrobić je osobno. Kto by chciał ewentualnie par-
kami się…

(Wypowiedzi w tle nagrania)
Czy ktoś parki sobie życzy? Czesio?
(Głos z sali: On lubi przyrodę.)
(Senator Czesław Ryszka: U mnie parku nie ma, to…)
(Senator Jadwiga Rotnicka: No to co? To tym bardziej…)
(Rozmowy na sali)
To dobrze, to ja się zajmę w takim razie parkami, 

żeby…
(Senator Czesław Ryszka: Ja mogę wziąć.)
Weźmiesz? To dobrze, Czesiu Ryszka bierze parki.
Dalej mamy „Rezerwy celowe”. One też, tak?
(Starszy Sekretarz Komisji Środowiska Elżbieta Lenard: 

Tak, tak, to wszystko, co jest na stronie 2.)
(Senator Jadwiga Rotnicka: Jeszcze „Energia”, a potem 

„Rezerwy celowe”.)
„Energia” i „Rezerwy celowe”… Weźmiesz to?
(Wypowiedź poza mikrofonem)
To może ten, kto bierze „Rezerwy celowe” i „Energię”, 

weźmie i „Budżety wojewodów”. Bo w sumie to są już 
takie…

(Wypowiedzi w tle nagrania)
To są małe sprawy. „Rezerwy celowe”, „Budżety wo-

jewodów”, „Dochody budżetu środków europejskich”, 
„Wydatki budżetu środków europejskich” może byłyby 
razem? To weź to razem, dobrze?

(Wypowiedź poza mikrofonem)
Do „Wydatków budżetu środków europejskich”, czyli 

także „Dochody budżetu środków europejskich” i „Budżety 
wojewodów”.

Marian, a ty byś może wziął te „Zadania z zakresu admi-
nistracji rządowej” i „Wykaz jednostek, dla których zapla-
nowano dotacje podmiotowe i celowe”? Co, Marianku?

(Wypowiedzi w tle nagrania)
Dalej: „Zakres i kwoty dotacji przedmiotowych i pod-

miotowych”, „Zestawienie programów wieloletnich w ukła-
dzie zadaniowym”.

(Głos z sali: Z tymi załącznikami.)
(Senator Jadwiga Rotnicka: Załączniki nr 9, 10 i 15. To 

są te wszystkie załączniki dotyczące funduszy…)
(Senator Czesław Ryszka: Kiedy mamy to posiedzenie 

komisji?)
Dziewiątego.
(Starszy Sekretarz Komisji Środowiska Elżbieta Lenard: 

Proszę państwa, jest już w planie posiedzeń komisji.)
(Senator Jadwiga Rotnicka: 16 lutego… Nie…)

 
 

(Koniec posiedzenia o godzinie 8 minut 28)
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